



Beslutningsreferat fra mødet i den Nationale Hjørtevildtgruppe

Deltagere

- Jan Eriksen, formand
- Claus Lind Christensen, Danmarks Jægerforbund
- Peter Busck, Dansk Skovforening
- Henrik Bertelsen, Landbrug & Fødevarer
- Anders Larsen, Miljøstyrelsen, sekretær

Afbud:

- Birgitte Marcussen, Danmarks Naturfredningsforening, m.fl.

Tid: Tirsdag den 3. oktober 2023

Sted: Skypemøde i tidsrummet 15-16.30

Dagsordenspunkter

- Velkommen
- Siden sidst
- Kort opfølgning fra mødet den 29. august mellem NHG / RHG
- Overordnet tidsplan og tilhørende milepæle (herunder hvornår fagligt materiale foreligger fx fra DCE)
- Kommunikation
- Drøftelse af "Bestillinger til de regionale grupper"
- Datagrundlag / dataindsamling (inkl. forsøg på at skaffe et overordnet overblik over eksisterende bestande)
- Årsrapporterne
- Eventuelt

Referat

Ad Velkommen

Formanden bød velkommen og dagsorden blev godkendt.

Ad Siden sidst

Sekretæren oplyste, at Miljøstyrelsen om kort tid ville sende en opgave i udbud, med henblik på at indhente erfaringer fra særligt Sverige i forhold til hjortevildtforvaltningen herunder virkemidler i forvaltningen deres effekt samt metoder der bruges til bestandsovervågning, m.v. Videre oplyste sekretæren, at der om kort tid ville blive sendt en bestilling til DCE i forhold til deres faglige arbejde på baggrundsmaterialet til den adaptive forvaltningsplan. Det blev aftalt, at udkastet til denne bestilling sendes rundt i gruppen med mulighed for kommentering inden for en uge. Det aftales, at det vil være positivt med data / input fra flere lande og at der bør være en drøftelse af hvilke i det tilfælde at der skal skaffes ressourcer til en sådan indsamling.

Det aftales at sekretæren vil fremsende referencer på de bøger om hjortevildtforvaltning, der blev nævnt på mødet.

Ad Kort opfølgning fra mødet den 29. august mellem NHG / RHG

Emnet blev kort drøftet og der var enighed om at mødet var en succes med mange gode input. Der var dertil en drøftelse af hvornår og hvordan problemformuleringen til den adaptive plan skulle tilvejebringes. Det aftales i lyset heraf, at Jan Eriksen og sekretæren vil sørge for at præsentere et udkast til problemformulering, der kan drøftes i den Nationale gruppe og præsenteres i udkast på det kommende kollokvium. Det aftales ligeledes, at processen med problemformuleringen skal sikre rigelige muligheder for input fra dels de regionale hjortevildtgrupper, men også øvrige interessenter.

Ad Overordnet tidsplan og tilhørende milepæle (herunder hvornår fagligt materiale foreligger fx fra DCE)

Det blev aftalt, at kollokvium så vidt muligt afholdes den 25-26 marts. Sekretæren undersøger med hotel / mødefaciliteter samt DCE i forhold til denne dato og vender tilbage med afklaring til gruppen.

Ad Kommunikation

Det aftales, at alle er frit stillet for at udtale sig om de aftalte processer i arbejdet med den adaptive forvaltningsplan, men at det fortrinsvist er Jan Eriksen, der som formand for gruppen udtaler sig om substansen af gruppens arbejde og status på drøftelser, m.v. Det aftales endvidere at alle holder en tæt løbende dialog. Det aftales også at gruppens beslutningsorienterede referater lægges på Miljøstyrelsens hjemmeside med henblik på at sikre maksimal transparens i processen. På sigt er det muligt at materialet skal lægges på Vildtforvaltningsrådets hjemmeside.

Ad Drøftelse af "Bestillinger til de regionale grupper"

Der var enighed om at de regionale grupper til det kommende kollokvium skal forberede / komme med oplæg til løsningsforslag, m.v. på de problemstillinger som de blandt andet selv har været med til at definere / belyse på mødet den 29. august. Der var endvidere i den forbindelse en kort drøftelse af video som et medie til kommunikere budskaber og facilitere en inddragende tilgang til dette forestående arbejde. Det aftales, at der træffes nærmere beslutning herom på baggrund af et konkret simpelt videooplæg som at sekretæren sørger for at udarbejde til gruppens næste møde den 14. november i Odense.

Ad Datagrundlag / dataindsamling (inkl. forsøg på at skaffe et overordnet overblik over eksisterende bestande)

Der var en kort drøftelse af hvordan vi kommer videre med dataindsamling for hjortevildtet. Der var enighed om at DCE på den ene eller anden måde skal involveres tidligt i arbejdet. Det aftales at Claus Lind fremsender seneste rapporter vedrørende tandsnitanalyserne samt en tilhørende film om emnet til gruppens orientering. Ligeledes DJ's seneste bestandsestimater for både dåvildt og kronvildt.

Ad Årsrapporterne

Der var enighed om at årsrapporterne afspejlede et stort og godt stykke arbejde fra de regionale grupper. Det blev aftalt at man med fordel kunne overveje at ensrette dem yderligere, så de var helt ens i struktur på tværs af landet. Det blev videre aftalt at formål og indhold m.v. i forhold til rapporter kunne indgå som et led i en kommende drøftelse med de regionale grupper på det kommende kollokvium.

Ad Eventuelt

Der var en kort drøftelse af den fremadrettede organisering af arbejdet uden egentlige konklusioner.

Efter en kort drøftelse af uddannelsesbehovet for nutidens og kommende jægere blev det aftalt, at Claus Lind ville påbegynde en lille bruttoliste over emner som jægerne potentielt kunne / burde uddannes / efteruddannes inden for. Udkast til liste medbringes / fremsendes til gruppens næste møde i Odense.